
 

 
 

 

 

 
Kommunledningskontoret Kansli- och omvärldsenheten    
Adress Box 611, 391 26 Kalmar │ Besök Östra Sjögatan 18 

Tel 0480-45 00 00 vx │ Fax 480-45 00 47│    
   

    TJÄNSTESKRIVELSE 
Handläggare Datum Ärendebeteckning 
Ann-Mari Nilsson 2018-10-16 KS 2018/0459 
Tel 0480-45 01 31 

 
 
 
Kommunfullmäktige 

 
 
 

Motion från Björn Brändewall (L) om att 
återkoppla gymnasieavhopp till grundskolorna 
Förslag till beslut 
Kommunfullmäktige beslutar att kommunledningskontorets yttrande ska 
utgöra svar på Björn Brändewalls (L) motion om att återkoppla gymnasie-
avhopp till grundskolorna.  

Bakgrund 
Björn Brändewall (L) har inkommit med en motion om återkoppling av 
gymnasieavhopp till grundskolorna. Motionären skriver att avhopp kan vara 
tecken på brister i studie- och yrkesvägledningen och innebära både en stor 
samhällskostnad som förlorad tid för den enskilde. En regelmässig 
återkoppling skulle därför vara ett värdefullt verktyg för utvärdering och 
identifiering av skolor/elevgrupper i behov av extra insatser eller förändrade 
arbetssätt.  
 
I motionen föreslås kommunfullmäktige besluta: 
 

- Att uppdra åt Kalmarsunds gymnasieförbund att regelbundet 
rapportera avhopp och programbyten till de huvudmän som 
tillhandahållit elevernas grundskoleutbildning. Åtminstone till de 
huvudmän som är verksamma inom förbundets medlemskommuner. 
 

- Att uppdra åt barn- och ungdomsnämnden att använda dessa data i sitt 
kvalitetsarbete kring studie- och yrkesvägledning. 

 
- Att utreda i vilken utsträckning Kalmarsunds gymnasieförbund kan 

inhämta liknande data om sina gamla elever från högskolor och 
universitet, för att utveckla sitt eget kvalitetsarbete kring studie- och 
yrkesvägledning.  
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Yttrande 
Att uppdra åt Kalmarsunds gymnasieförbund att regelbundet rapportera 
avhopp och programbyten till de huvudmän som tillhandahållit 
elevernas grundskoleutbildning. Åtminstone till de huvudmän som är 
verksamma inom förbundets medlemskommuner. 
Med anledning av motionen har Kalmarsunds gymnasieförbund (GYF) 
kontaktats. Gymnasieförbundet har klargjort sin juridiska ställning bland annat 
enligt följande: Gymnasieförbundet är ett kommunalförbund vars uppgifter 
regleras i förbundsordningen. Förbundsstyrelsen (direktionen) är det högsta 
beslutande organet och har det yttersta ansvaret för all verksamhet i förbundets 
regi. I juridisk mening är direktionen enligt kommunallagen både den 
beslutande församlingen (att jämföra med kommunens fullmäktige) och 
förbundsstyrelse. Kommunfullmäktige i Kalmar kommun kan därför inte fatta 
beslut om några uppdrag till Kalmarsunds gymnasieförbund då den frågan ägs 
och hanteras av förbundsstyrelsen.  
 
Enligt kommunallagen har varje kommun ett informationsansvar som innebär 
att löpande hålla sig informerad om hur de ungdomar som inte fyllt 20 år, som 
fullgjort sin skolplikt och inte har ett slutbetyg från gymnasiet är sysselsatta. 
Syftet är att kunna erbjuda dem lämpliga individuella åtgärder. Kalmarsunds 
gymnasieförbund har av förbundsstyrelsen fått i uppdrag att administrera detta 
åt medlemskommunerna. Återrapportering sker en gång per år till förbunds-
styrelsen och den skriftliga läsårsrapporten skickas till medlemskommunerna. 
Någon regelmässig återkoppling från gymnasieförbundet till respektive 
medlemskommuns barn- och ungdomsförvaltning gällande avhopp och 
studieavbrott sker således inte. Nedbruten statistik på grundskolenivå och 
individnivå finns inte att tillgå och ett mycket omfattande administrativt arbete 
skulle krävas för att få fram en sådan. Enligt förbundet skulle det heller inte 
vara möjligt att av en sådan statistik dra några djupgående slutsatser om 
kvaliteten i studie- och yrkesvägledningen. ”Bakom varje enskilt avhopp eller 
programbyte finns en individuell historia som inte alltid kan härledas till 
kommunens studie- och yrkesvägledning på grundskolenivå.”  
 
Att uppdra åt barn- och ungdomsnämnden att använda dessa data i sitt 
kvalitetsarbete kring studie- och yrkesvägledning. 
Barn- och ungdomsnämnden har yttrat sig över motionen. Av deras beslut 
framgår: att om det finns tillgänglig data, som ger en (årlig) bild av hur vanlig 
förekomsten av programbyte och avhopp är bland gymnasieeleverna, ställer de 
sig positiv till att använda den i kvalitetsarbetet kring studie- och yrkes-
vägledning. 
 
Att utreda i vilken utsträckning Kalmarsunds gymnasieförbund kan 
inhämta liknande data om sina gamla elever från högskolor och 
universitet, för att utveckla sitt eget kvalitetsarbete kring studie- och 
yrkesvägledning.  
Som framgår ovan kan inte kommunfullmäktige i Kalmar kommun besluta om 
några utredningsuppdrag till Kalmarsunds gymnasieförbund. Av gymnasie-
förbundet framgår: att i förhållande till arbetsinsatsen skulle insamlandet av 
kvantitativ data för tiotusentals gymnasieungdomar som studerat inom 
förbundet  
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ha ett ringa värde för att utveckla det systematiska kvalitetsarbetet för studie- 
och yrkesvägledningen. Regeringen har tillsatt ”en utredning i november 2017 
med uppdrag att föreslå åtgärder för att utveckla studie- och yrkesvägled-
ningen. En särskild utredare ska utreda och föreslå åtgärder för att ge alla 
elever inom skolväsendet möjlighet att göra väl övervägda utbildnings- och 
yrkesval fattade utifrån goda kunskaper om arbetsliv och utbildningsvägar. 
Vidare ska utredaren föreslå möjliga åtgärder för att minska betydelsen av kön, 
social bakgrund och funktionsnedsättning vid utbildnings- och yrkesval. 
Uppdraget ska slutredovisas senast den 31 januari 2019. Kalmarsunds 
gymnasieförbund avvaktar med spänning på förslagen och innehållet i den 
statliga utredningen.” 
 
Summering 
Det finns alltså ingen formell möjlighet för Kalmar kommun att ge 
Kalmarsunds gymnasieförbund direkta uppdrag. Det finns dock inga hinder att 
Kalmar kommuns representanter i förbundsstyrelsen (direktionen) lyfter och 
driver olika frågor som är angelägna för den egna kommunen.  
 
Motionärens intentioner är dock mycket goda då avhopp är kostsamma både 
för samhället och för den enskilde eleven. En förhoppning finns därför om att 
en samverkan/ett informationsutbyte mellan Kalmarsunds gymnasieförbund 
och kommunens grundskolor sker där det är möjligt.  
 
 
 
 
Ann-Mari Nilsson 
verksamhetsutvecklare  
 
 
 
Bilagor 
Motion 
Yttrande från barn- och ungdomsnämnden 
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UTDRAG 
 

Sammanträdesdatum 

2018-08-29 

 

Barn- och ungdomsnämnden 
 
 

 

 
Anslaget på kommunens anslagstavla den 7 september 2018 
 

§ 57 

Yttrande över motion: Återkoppla gymnasieavhopp till 
grundskolorna 

Dnr BUN 2018/0412 

Handlingar 

- Motion ”Återkoppla gymnasieavhopp till grundskolorna”. 
- Förvaltningskontorets skrivelse 2018-08-15. 

Bakgrund 

Liberalerna har inkommit med motion ”Återkoppla gymnasieavhopp till 
grundskolorna”. Kommunfullmäktige föreslås besluta: 

- Att uppdra åt Kalmarsunds gymnasieförbund att regelbundet rapportera 
avhopp och programbyten till de huvudmän som tillhandahållit elevernas 
grundskoleutbildning. Åtminstone till de huvudmän som är verksamma 
inom förbundets medlemskommuner. 

- Att uppdra åt barn- och ungdomsnämnden att använda denna data i sitt 
kvalitetsarbete kring studie- och yrkesvägledning. 

- Att utreda i vilken utsträckning Kalmarsunds gymnasieförbund kan 
inhämta liknande data om sina gamla elever från högskolor och universitet, 
för att utveckla sitt eget kvalitetsarbete kring studie- och yrkesvägledning. 

 
Barn- och ungdomsnämnden har fått i uppdrag att yttra sig över motionens 
andra punkt. 

Yttrande 

Om data, som ger en (årlig) bild av hur vanlig förekomsten av programbyte 
och avhopp är bland gymnasieeleverna finns tillgänglig, skulle detta kunna 
utgöra ett led i det systematiska kvalitetsarbetet - att kontinuerligt planera, följa 
upp och utveckla utbildningen. Denna data bör vara nedbruten per 
gymnasieskola, gymnasieprogram samt med information om vilken grundskola 
eleven tidigare gått på. Barn- och ungdomsnämnden ställer sig därmed positiv 
till denna del av motionen. 

Beslut 

Om data, som ger en (årlig) bild av hur vanlig förekomsten av programbyte 
och avhopp är bland gymnasieeleverna, finns tillgänglig beslutar barn- och 
ungdomsnämnden, efter redaktionell förändring i yttrandet, att ställa sig positiv 
till att använda denna data i kvalitetsarbetet kring studie- och yrkesvägledning. 
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Barn- och ungdomsnämnden UTDRAG 

  Sammanträdesdatum 
   2018-08-29 

 

 

Sekreterare 

Iréne Jonsson 
 

Justeras 

 
Lasse Johansson Leila ben Larbi 
ordförande  
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